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Přednáška „Lovy skvostů temné oblohy“ na úpické hvězdárně 

Ve středu 16. října 2013 se od 19 hodin na Hvězdárně v Úpici uskuteční přednáška 

cestovatele a astrofotografa Petra Horálka. Popularizátor astronomie a současně pracovník 

úpické hvězdárny nás zavede ve své přednášce „Lovy skvostů temné oblohy“ do míst, z nichž 

lze spatřit vzácné jevy a objekty tmavého nebe. Vzhledem k tomu, že se zrovna nedávno vrátil 

z fotografické výpravy na Kanárské ostrovy, určitě prostřednictvím jeho povídání zavítáme i 

tam. 

Při současném trendu vznikajících oblastí tmavé oblohy se do povědomí veřejnosti stále více 

dostává informace o tzv. světelném znečištění či světelném smogu. Ukazuje se, že přemíra 

světla, které svítí neúčelně, škodí v širokém spektru – od vlivů na každodenní život člověka 

po ohrožení některých přírodních druhů. Navíc jsme ochuzeni o hvězdnatou noční oblohu, o 

čemž současné generace prakticky neví, protože se narodily do tohoto moderního prostředí. 

Oblasti tmavé oblohy jsou zjista vítečným posunem v boji o zachování přírodní tmy, nicméně 

za opravdovou tmou si přesto musíme vycestovat. A stejně tak za některými skvosty, které ze 

střední Evropy nikdy neuvidíme. 

„Jsme zvyklí z učebnic, že v noci vidíme hvězdy, a mnohým toto stačí. Hvězdná obloha ovšem 

nabízí mnohem, mnohem více,“ popisuje Horálek. „Není to jen Mléčná dráha, kterou si mnozí 

dnes již ani neumí představit, nebo objekty vzdáleného nebe. Jsou to i jevy, s nimiž se na 

příměstské obloze můžeme prakticky rozloučit. Dokonce existují i některé úkazy, které nejsou 

dodneška spolehlivě vysvětleny, neboť se je podařilo spatřit až s rozvojem fotografické 

techniky v místech s tmavou oblohou. A s čím dál více narůstajícím světelným znečištěním je 

ohroženo jejich pozorování a výzkum. A neposledně, tedy možná hlavně – opravdu tmavá 

obloha nabízí ten snový obraz, který mnozí považují jen za smyšlenou romantickou 

představu.“ Co je to fenomén „tmavé oblohy za městem“? Proč cestovat na Kanárské ostrovy, 

do Chile nebo do Tichomoří? I to se na přednášce prokládané autentickými fotografiemi 

autora dozvíte. 

Bc. Petr Horálek (* 1986, Pardubice) je český popularizátor astronomie a astrofotograf. 

V letech 2007 a 2009 byl předsedou Astronomické společnosti Pardubice a do roku 2010 byl 

aktivním dobrovolným pracovníkem pardubické hvězdárny. Vystudoval bakalářský program 

Astrofyziky na Přírodovědecké fakultě Masarykovy univerzity v Brně. V současnosti je 

zaměstnán jako pracovník na Hvězdárně v Úpici. V profesním i ve volném čase se věnuje 

popularizaci astronomie, především prostřednictvím populárních astronomických článků na 

serveru České astronomické společnosti Astro.cz, kde je také od roku 2009 vedoucím 

redaktorem. Jeho největší vášní v astronomii je pozorování a fotografování výjimečných 

nebeských úkazů. Zejména pak slunečních a měsíčních zatmění, která ho uchvátila již 

v dětství a za nimiž cestuje po celém světě. 
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Mléčná dráha nad sopkou Pico de Teide na Kanárských ostrovech. Foto: Petr Horálek. 

 
 
 
 
 
 
 
 

Marcel Bělík 
ředitel Hvězdárny v Úpici 

Telefon: 603 545 589 
Mail: belik@obsupice.cz 

 
 
 
Tiskové zprávy vydává Hvězdárna v Úpici k mimořádným úkazům na obloze či událostem na 
hvězdárně. Pro další informace můžete kontaktovat Marcela Bělíka (ředitel hvězdárny v Úpici) či 
Petra Horálka (tiskový tajemník Hvězdárny v Úpici) na níže uvedených kontaktech. 
 

Kontakty:
 
Marcel Bělík       Petr Horálek 
Ředitel Hvězdárny v Úpici     Tiskový tajemník Hvězdárny v Úpici 
Email: belik@obsupice.cz     Email: horalek@astro.cz 
GSM: +420 603 545 589     GSM: + 420 603 477 646 
 

Více informací naleznete též na internetové stránce www.obsupice.cz nebo na 
www.facebook.com/obsupice. 
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